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تولید واکســن داخلی با تمام دستاوردهای مثبتش 
در ماه های اخیــر، اکنون به گلایه ای تلخ از ســوی 
واکسن سازها تبدیل شده است. کرونا فروکش کرده 
و در ســایه اخبار مثبت کاهش موارد مرگ و ابتلا، 
واکسن سازان داخلی به گوشه ای رانده شده اند. حالا 
دیگر از آن درخواســت ها برای تولید چند میلیونی 
خبری نیست و شنیده می شود که جز واکسن های 
تحویل داده شــده به وزارت بهداشــت، حالا گفته 
می شــود نزدیک به 20میلیون واکسن روی دست 
تولیدکننده ها مانده و به نظر نمی رســد که دولت و 
وزارت بهداشــت با وجود ذخیره 50میلیون دوزی، 
توجه جدی برای خرید این واکسن ها داشته باشند. 
حالا در این وضعیت، نگرانی از به باد رفتن سرمایه ای 
بزرگ بالا رفته است؛ واکسن هایی که هر واحد آن سال 
گذشته از ســوی هیأت امنای ارزی وزارت بهداشت 
وقت 200هزار تومان قیمت گذاری شد و همان زمان 
کیانوش جهانپور، سخنگوی وقت سازمان غذا و دارو 
در این باره اعلام کرد که واکســن خارجی با فناوری 
مشــابه، بین 300تا 400هزار تومــان قیمت دارد و 
قیمت پایه واکســن ایرانی به صورت علی الحســاب 
200هزار تومان توافق شده اســت. با احتساب این 
قیمت و اینکه تاریخ انقضای واکســن های مانده در 
انبارهای واکسن سازها تا چند وقت دیگر سر می رسد، 
سرمایه ملی که از این واکسن ها هدر می رود تنها برای 
همین واکسن های دپو شــده، عددی معادل 4هزار 
میلیارد تومان اســت! هرچند که این تنها خسارتی 
نیســت که متوجه کشور اســت، بلکه به گفته علی 
کرمی، متخصص بیوتکنولوژی و یکــی از مجریان 
تولید واکســن نوترکیب »نورا«، اگر این بی توجهی 
نسبت به واکسن ســازها تداوم داشته باشد، دیگر در 
بحران های مشابه پاندمی کرونا، نباید انتظار حمایت و 
پای کار آمدن آنها را داشت: »وزارت بهداشت و دولت 
در شرایط بحرانی سراغ واکسن سازها رفتند اما اکنون 
و در شرایط آرامش نه تنها وعده های مالی محقق نشده 
که حمایت ها هم کمرنگ تر از قبل است. این صدمه 
جدی برای آینده ایمن سازی و صنعت واکسن ایران 
است چرا که امنیت حاصل از واکسن ها به اندازه امنیت 

غذایی اهمیت دارد.« 

واکسن های بلاتکلیف در انبار 
گلایه های واکسن سازها در جلسه چند روز گذشته 
کمیته دارو و غذای کمیسیون بهداشت مجلس مطرح 
شد. هاله حامدی فر، مدیرعامل شرکت سیناژن در این 
جلسه گفت: »در بهمن سال گذشته در نامه ای به ما 
اعلام کردند که 8میلیون دوز واکسن نیاز دارند و این 
میزان واکسن را آماده کردیم، اما در نامه بعدی گفتند 
که فقط 2میلیون دوز خریداری می شــود و در حال 

حاضر 6میلیون دوز واکسن در انبارها داریم.« از سوی 
دیگر علیرضا بیگلری، رئیس انستیتو پاستور هم اعلام 
کرده که حدود 17میلیون دوز واکسن پاستوکووک 
تولید شده که بیش از 12میلیون دوز آنها تحویل داده 
شده است؛ بنابراین 5میلیون دوز در انبارها مانده است. 
از آن طرف، احمد کریمی، مدیر پروژه تولید واکسن 
فخرا هم گفته از 2میلیون و 250هــزار دوز قرارداد 
قبلی، یک میلیون دوز تحویل وزارت بهداشت شده 
است. در مؤسســه رازی هم حدود 4میلیون واکسن 
کرونا بلاتکلیف مانده است. از تولیدکننده های واکسن 
کرونای »نورا« هم خبر می رسد که 2.5میلیون واکسن 
کرونا تولید شده اما خریداری ندارد. در این میان علی 
اسحاقی، رئیس مؤسسه تحقیقات واکسن  و سرم سازی 
رازی هم اعلام کرده که برای واکســن های مانده در 
انبارها، نمی دانند با چه کسی باید قرارداد ببندند. خط 
تولید واکسن اسپوتنیک در ایران )اکتوور( هم اکنون 
3میلیون دوز واکســن آماده تحویل در انبار دارد و 
به گفته علی آســیم، عضو هیأت مدیره گروه دارویی 

اکتوورکو این واکسن ها تا 6ماه تاریخ انقضا دارند.

منابع مالی خرید واکسن تامین نیست 
خرید واکسن ها بیش از 6هزار میلیارد منابع مالی نیاز 
دارد و تامین آن باید از سوی سازمان برنامه و بودجه 
صورت بگیرد؛ این نکته ای اســت که سیدحســین 
صفوی، رئیس هیأت امنای صرفه جویی ارزی وزارت 
بهداشت از آن خبر می دهد و می گوید: »تاکنون بیش 
از 199میلیون دوز واکســن تحویل وزارت بهداشت 
شــده که 178میلیون دوز وارداتــی و 47میلیون و 
710دوز هم تولیــد داخل بــوده اســت. 8هزار و 
656میلیارد تومان مجمــوع قراردادها بوده و میزان 
بدهی ما 5هزار و 300 میلیارد تومان است که اخیرا در 

مکاتبه ای با سازمان برنامه و بودجه برنامه ریزی شده 
تا بتوانیم بدهی هایمــان را پرداخت کنیم.« به گفته 
این مسئول مشــکل اصلی درباره خرید واکسن ها 
تامین نقدینگی اســت: »با تامین بودجه، بار زیادی 
از دوش تولیدکنندگان برداشــته می شود و مطلوب 
نیست در سالی که به نام تولید، اشتغال و دانش بنیان 
نامگذاری شده ظرفیت های علمی بلااستفاده باقی 
بمانند.« از سوی دیگر مصطفی قانعی، عضو کمیته 
ملی واکسیناسیون کرونا هم معتقد است که دولت 
باید ریسک تولید واکسن را بپذیرد. او به ایسنا گفته: 
»در مدل تجاری یک زمان محصول برای بازار تولید 
می شــود که پیش بینی آن با خود شرکت  است، اما 
وقتی کسی برای دولت دست به تولید می زند، خود 
دولت باید ریســک آن را بپذیرد و هیچ راهی جز این 

کار نیست.« 

سکوت واکسن سازها نگران کننده است 
طی ماه های اخیر وزارت بهداشــت با شرکت های 
واکسن ساز قرارداد بسته و تقاضای تولید داشته اما 
اکنون واکسن روی دست تولیدکننده ها مانده است 
چرا که کرونا رو به کاهش است و آنها به تعهدات شان 
عمل نمی کنند؛ این نکته ای است که علی کرمی، 
متخصص بیوتکنولوژی و واکسن ســاز به آن اشاره 
می کند و به همشــهری می گوید: »سازمان برنامه 
و بودجه و مجلس باید به این حــوزه ورود کنند و 
براساس همان قراردادها عمل شود، حتی اگر قرار 
باشد این واکسن ها خریده و دورریز شوند.« او ادامه 
می دهد: »شرکتی که تمام سرمایه خود را در این راه 
صرف کرده اکنون در حال متلاشی شدن است؛ آن 
هم درحالی  که سیاست دولت های بزرگ ایجاد حس 
امنیت و اعتماد در تولیدکننده است. سرمایه گذاری 
ملی و نیروی انســانی در این حوزه در حال از بین 
رفتن اســت و این افراد در مراحل بعد، دیگر برای 
عبور از بحران ها پیشــقدم نخواهند بود؛ مسئله ای 
که می تواند ســلامت مردم را در مواجهه با پاندمی  
و بیماری های آینده تهدید کنــد.« کرمی معتقد 
است ســکوتی که اکنون واکسن ســازهای ایرانی 
به دلیل همین نامهربانی ها پیشــه کرده اند، بسیار 
نگران کننده خواهد بود: »برای ساخت این واکسن 
صدها متخصص بسیج شــده اند و ماه ها مطالعه و 
تلاش کردند که صنعت واکسن به چنین دستاورد 
مهمی رسیده اســت. ما در 4پلتفرم واکسن سازی 
دانش فنی داریم و اگر حمایت نشود نتیجه ای جز 
ورشکســتگی تولیدکننده و یأس در دانشمندان 

واکسن ساز نخواهد داشت.« 
هم اکنون، 50میلیون دوز واکســن موجودی وزارت 
بهداشت اســت و نزدیک به 20میلیون دوز واکسن 
تولید داخلی خریداری نشده در انبار تولیدکننده های 
کشور وجود دارد، حالا در این شرایط، کرمی درباره 
اینکه چه اقدامی برای کاهش ضرر خرید و تولید این 
واکسن ها صورت گیرد، توضیح می دهد: »در اولویت 
اول دولت باید واکسن های داخلی را خریداری کند 
حتی اگر مجبور باشد آنها در انبارها نگهداری کند. 
وزارت بهداشت می تواند واکسن های خریداری شده 

را در 19هزار مرکز بهداشتی سراسر کشور توزیع کند 
و نیازی به انبار کردن آنها نیســت. در برخی مراکز 
بهداشتی واکسن های ایرانی موجود نیستند و مردم 
به دلیل همین کمبودها از تزریق واکسن صرف نظر 
می کنند.« او ادامه می دهد: »ما برای فروش واکسن ها 
نه در داخل کشــور و نه برای صادرات هیچ برنامه ای 
نداشــتیم. چرا تاکنون بخش های بازرگانی و وزارت 
خارجه ما برای توزیع واکســن حتی در کشورهای 
همسایه فعال نشده اند. دیپلماسی سیاسی و اقتصادی 
در تخصص دانشمندان نیست که خودشان به دنبال 
صادرات باشــند. قطعا نیاز است که کارشناسان این 

حوزه به موضوع صادرات واکسن ورود کنند.« 

مقالات و مجوزهای ایرانی تحت تأثیر تحریم ها و 
اهداف سیاسی 

به گفته کرمی، واکنش و اطلاع رسانی درست درباره 
شایعات پیرامون واکسن های ایرانی هم به مشکلی 
برای این محصولات و شــرکت ها تبدیل شده است: 
»برخی می گویند واکسن  ایرانی را بشکه ای از چین وارد 
می کنند، برخی هم می گویند به واکسن های ایرانی 
مجوز نمی دهند، چون کیفیت ندارد. اما چه کسی است 
که نداند، سختگیری سازمان غذا و داروی ایران برای 
صدور مجوز واکسن های ایرانی حتی از واکسن های 
 mRNA خارجی هم بیشتر بوده اســت. ما واکسن
مشابه فایزر را در کشور خودمان ساخته ایم که همان 
توانمندی و کیفیت را دارد اما حمایت نمی شود. مشابه 
واکسن آسترازنکا  از سوی انستیتوپاستور ساخته شده 
اما صدور مجوزهایش به کندی پیش می رود. حتی 
FDA آمریکا هم اینقدر سختگیری درباره واکسن های 
آمریکایی ندارد و به همین دلیل با اطمینان می گویم 
کیفیت واکسن های ایرانی آنقدر تضمین شده است 
که هیچ نگرانــی از صادرات آنها نخواهیم داشــت و 
مشــکل در ضعف مدیران رده میانی است.« او ادامه 
می دهد: »شرکت های دانش بنیان توانایی مالی برای 
دریافت مجوزها را ندارند و در این باره باید سفیران و 
وزرای ایرانی وارد میدان شوند. دولت باید بخشی را در 
این باره اختصاص دهد که موانع اینچنینی پیش روی 

واکسن های ایرانی را رفع کند.« 
در این میان نباید نقش تحریم و دخالت های سیاسی 
دیگر کشورها در کندی پروسه ثبت مقالات و صدور 
مجوز برای واکســن های ایرانی را هم نادیده گرفت؛ 
این نکته دیگری است که کرمی به آن اشاره می کند 
و ادامه می دهد: »مقالات شــرکت فایزر یک ماهه به 
چاپ می رسد و مقالات شــرکت های ایرانی 6ماهه. 
به نظر می رســد که برخی کشــورها دوست ندارند 
واکســن های ایرانی مجوز بگیرند، چرا که اگر مجوز 
بگیریم می توانیم صادر کنیم و می توانیم عرضه جهانی 
داشته باشیم که منجر به ورود ارز به کشور می شود اما 
به دلیل تحریم ها نمی خواهند این اتفاق برای ایران 
بیفتد. با وجود این ما نباید دست روی دست بگذاریم و 
وزارت علوم باید در این باره حمایت کند.« به گفته این 
متخصص واکسن سازی، ویروس ها تمام نشده اند و اگر 
پدافند غیرعامل سست شود و کرونا را نادیده گرفت، 
ممکن است با سونامی دیگر از بیماری عفونی مواجه 
شــد: »همین حالا شیوع ســرخک در کشور نشان 
می دهد که خطر بیماری همیشه وجود دارد. واکسن 
سرخک از سوی مؤسسه رازی تولید می شود اما باز هم 
واردات داریم و وزارت بهداشت چرایی این مسئله را به 
ما بگوید. ما توانایی صادرات واکسن را داریم، اما اکنون 
به مشتری هندوستان تبدیل شده ایم. آمریکایی ها 
میلیارد ها دلار به صنعت واکسن سازی شــان کمک 
مالی داشــتند اما در ایران این رقم چــه میزان بوده 
است؟ همان هایی که با زجر و مشکلات انبوه مواداولیه 
واکســن ها را تهیه کردند اکنون سرمایه هایشان در 
انبار مانده و در حال از بین رفتن اســت. تاریخ اعتبار 
واکسن ها به عنوان ماده بیولوژیک 8ماه است و بعد از 

آن باید دور ریخته شود.«

 4000میلیارد تومان واکسن ایرانی در آستانه نابودی
حدود 20میلیون دوز واکسن کرونای ایرانی در انبارها مانده و تولیدکننده ها می گویند وعده  خرید واکسن ها از سوی دولت و 

وزارت بهداشت عملی نشده است

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

برای واکسن های داخلی مدیریت و برنامه ریزی نداشتیم 
با وجود چالش هایی که این روزها گریبان تولیدکنندگان واکسن را گرفته، برخی معتقدند که 
سیاست صدور مجوز به چندین واکسن باعث بروز چنین مشکلاتی شده اما محمداسماعیل 
اکبری، مشاور عالی رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور نظری متفاوت از این اظهارنظرها 
دارد. او به آنا گفته: »نباید فراموش کنیم اگر به صنعت تولید واکسن نمی رسیدیم، کسی به 
ما واکسن نمی داد. نخستین قرارداد منجر به تامین واکسن زمانی رخ داد که برکت توانست 
به نتیجه برسد.« او معتقد است که تنوع واکسن ها دستاورد خوبی است، چرا که هر پلتفرم 
عملکرد خودش را دارد: »مگر می توان از دنیای بیولوژیک عقب ماند. حتی شاید دستیابی به 
پلتفرم علمی واکسن منجر به تولید نشود اما این علم را در اختیار داریم و می توانیم آن را برای 
سال های آینده حفظ کنیم. دولت باید مالکیت معنوی یک واکسن را برای تولیدکننده حفظ کند 
تا در مواجهه با ویروس های جدید به سرعت وارد عمل شویم.« او درباره مشکل خریداری نشدن 
واکسن ها و ضررهای مالی تولیدکنندگان هم توضیح می دهد: »در ایران نگاه خطی به تولید 
واکسن و نگهداری آنها در انبار وجود داشت. ما برنامه ریزی و مدیریت نداشتیم و خرید انبوه 
برای واکسن های خارجی انجام دادیم اما آینده واکسن های ایرانی را برای ورود به بازار درنظر 
نگرفتیم. حالا دنیا هم به ما واکسن هدیه می دهد و به نظر می رسد که سیاست هایشان براي 
ضربه زدن به واکسن سازهای داخلی است. همان واکسن هایی که در ابتدا هم به ما نمی دادند 
اما زمانی که با چین قرارداد بستیم و واکســن چینی به دست مان رسید، هدایای کشورهای 

خارجی هم شروع شد.«

نکته

برخــی می گوینــد واکســن  ایرانــی را 
بشکه ای از چین وارد می کنند، برخی 
هم می گوینــد به واکســن های ایرانی 
مجوز نمی دهند، چون کیفیت ندارد. 
اما ســختگیری ســازمان غذا و داروی 
ایــران حتــی از ســازمان غــذا و داروی 

آمریکا هم بیشتر است

علی کرمــی، از مجریــان تولید واکســن 
همشــهری  بــه  »نــورا«  نوترکیــب 
می گویــد: بــرای ســاخت ایــن واکســن 
صدهــا متخصــص بســیج شــده اند و 
ماه ها مطالعه و تلاش کردند که صنعت 
واکسن به چنین دستاورد مهمی رسیده 
اســت. مــا در 4پلتفــرم واکسن ســازی 
دانش فنی داریــم و اگر حمایت نشــود 
نتیجه ای جز ورشکســتگی تولیدکننده 
و یــأس در دانشــمندان واکسن ســاز 

نخواهد داشت

هشدار نسبت به افزایش 
روانشناسی زرد در فضای مجازی 

یک روانشناس و استاد ممتاز دانشــگاه تهران، نسبت به 
افزایش روانشناســی زرد در فضای مجازی هشــدار داد. 
به  گفته غلامعلــی افروز، تعداد روانشناســان زرد و بدون 
صلاحیــت هم اکنون زیاد اســت و حتما بایــد نیروهای 
نظارت از وزارتخانه ها و دستگاه های دیگر ازجمله وزارت 
علوم، بهداشت، تعزیرات و بازرسی به کمک سازمان نظام 
روانشناسی و مشاوره کشــور بیایند تا حق دخالت در امر 
روانشناسی و مشاوره به افرادی که پروانه فعالیت ندارند، 

داده نشود.
روانشناسی زرد، پدیده جدیدی نیســت اما در سال های 
گذشــته با افزایش گرایش مردم به فضــای مجازی و در 
مقابل بالا بودن تعرفه های مشاوره و روانشناسی برای گروه 
بزرگی از افراد، روانشناســی زرد، با استقبال بیشتری در 
این فضا، مواجه شد. روانشناســی زرد، اغلب به پیشنهاد 
راه حل های سریع برای مشــکلات مهم و دشوار محدود 
می شــود؛ راه حل هایی که از نظر علمی تأیید نمی شود و 
تنها مخاطبان عمومی را به ســمت خود می کشاند. این 
افراد تنها به دنبال حال خوب اند و از این مدل روانشناسی، 
استقبال می کنند. این روش ها اما مورد تأیید متخصصان 
این علم نیست. افروز در توضیح بیشتر به ایسنا می  گوید: 
»گاهی پیش می آید برخی  همکاران دارای پروانه فعالیت 
برای رونق مراکز خود، فارغ التحصیلان کارشناسی ارشد 
رشته روانشناسی و مشــاوره  را که در مقطع کارشناسی 
مدرک غیرمرتبط دارند و نمی توانند پروانه اشتغال دریافت 
کنند، به کار می گیرند، برخی از این افــراد آنقدر به  خود 
جرأت می دهند که به تنهایی در فضــای مجازی فعالیت 
کرده و برای خود تبلیغ می  کنند و مشاوره های مجازی به 
مردم می دهند. درست است که سازمان نظام روانشناسی و 
مشاوره کشور دارای ناظر و کمیته نظارت و ارزیابی است اما 
تعداد روانشناسان زرد و بدون صلاحیت آنقدر زیاد است که 
امکان نظارت بر تمام آنها از سوی سازمان نظام روانشناسی 
و مشــاوره کشــور وجود ندارد.« به گفته این روانشناس، 
هم اکنون، دخالت در امر خدمات روانشناســی و مشاوره 
زیادشده و ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره کشور هم 
برای نظارت و بازرسی کامل و دقیق و مدیریت این حوزه 

محدودیت دارد.

82درصد دانشجویان روانشناسی  دخترند
افروز در کنار ایــن صحبت ها همزمان با روز مشــاوره و 
روانشــناس، آمارهایی هم درباره تعداد دانشــجویان این 
رشــته می دهد. براســاس اعلام او، از بیش از 270هزار 
دانشجو که در رشته های مختلف روانشناسی و در مقاطع 
کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری در حال تحصیل اند، 
حدود 82 درصدشان دخترند و 18 درصد مابقی هم پسر 
هســتند. به گفته افروز، بیش از 80 هزار نفر از دانشجویان 
فعلی رشته های مختلف روانشناسی در واحدهای دانشگاه 
آزاد و بیش از 93 هزار نفر نیز در واحدهای دانشــگاه پیام 
نور و عمدتا در مقطع کارشناسی مشغول به تحصیل اند. او 
گفت: »از بین دانشجویان رشته های مختلف روانشناسی 
در کشــور، حدود 30 هزار نفر در مقطع کارشناسی ارشد 
و دکتری مشــغول  تحصیل اند که از ایــن بین هم حدود 
13 درصد یعنی 6500 نفر در رشــته های مختلف مقطع 

دکترا مشغول به تحصیل هستند.« 

گروه های کم برخوردار محروم از خدمات مشاوره
روز گذشته، رئیس ســازمان نظام روانشناسی و مشاوره 
هم به بخشــی از مســائل مرتبط با روانشناسی و مشاوره 
اشاره کرد. محمد حاتمی به ایرنا گفت که روزانه 150هزار 
مشاوره در کشور انجام می شــود که مطابقتي با نیاز مردم 
ندارد، بنابراین برای استفاده افراد کم درآمد از این خدمات، 
باید بیمه های پایــه و تکمیلی برای اســتفاده از خدمات 
مشاوره ای وضع شود: »در دوران پساکرونا جامعه نیازمند 
تقویت ارتباط با مشاوران و روان درمانگران، گفت وگو با این 
جمعیت و دریافت راه حل در زمینه های متعدد است.« او 
ادامه داد: »تجربه همه گیری کرونــا به عنوان یک بحران، 
اهمیت و ضرورت دریافت خدمات روانشناسی را افزایش 
می دهد. مسئولان کشــور هم امروز به کاربردی بودن این 
رشــته و نقشــی که می تواند در بهبود و ارتقای سلامت 
روان داشته باشد، بیش از گذشــته پی برده اند.« براساس 
اعلام حاتمی، برخی گروه ها و اقشار کم  درآمد از خدمات 
مشــاوره ای محروم مانده و از تمکن مالی برای مراجعه به 
این مراکز برخوردار نیستند، این افراد نیازمند حمایت اند: 
»سازمان نظام روانشناسی و مشــاوره در نامه های متعدد 
به رئیس جمهوری و مجلس شــورای اســلامی خواستار 
وضع بیمه های پایه و تکمیلی برای اســتفاده از خدمات 
روانشناسی و مشاوره  است. با وضع این بیمه ها و استفاده از 
خدمات مشاوره ای از طریق دفترچه های خدمات درمانی 
از مستضعفان و محرومان هم حمایت می شود.« به گفته او، 
خدمات روانشناسی و مشاوره را نباید به عنوان یک کالای 
لوکس درنظر گرفت. در وضعیت کنونی و همچنین دوران 
پســاکرونا این خدمات نقش ارزنده ای در ســلامت روان 
خواهد داشت: »طبق برنامه ششم توسعه کشور نیز )بند 
»ج« ماده 102( به ضرورت وضع بیمه های پایه و تکمیلی 

جهت استفاده از خدمات روانشناسی اشاره می شود.«

 محمدمهدی کاظمی
 معاون آموزش متوسطه آموزش و 

پرورش
طرح تجمیع رشــته های نظری  در دســت 
بررسی است. موضوع این است که با توجه 
به قرابت محتوایی دروس رشته ریاضی و 
تجربی به خصوص در پایه دهم که اختلاف 
چندانی در پایه درسی این دو رشته نداریم، 
می توان این دو رشته را تجمیع کرد و شاید 

به کاهش تب کنکور هم کمک کند.

علیرضا رحیم نیا
 مدیر بازرسی و پاسخگویی به 
شکایت های  وزارت بهداشت

وزارت بهداشــت بــرای کاهش مراجعه 
مردم به داروخانه های مرجع و تسهیل 
در امــور بیمــاران، طرحــی نوشــته کــه 
طــی آن ، بــا شناســایی بیمــاران مزمن   
دارو بدون معطلــی در اختیار افراد قرار 
می گیرد تا از سرگردانی آنها و شلوغی 

داروخانه ها جلوگیری شود.

محمدخانی 
رئیس مرکز ارتباطات شهرداری تهران

طبــق مصوبــه بودجــه ســال جاری بــه 
پیشــنهاد مرکــز ارتباطــات در بوســتان 
»گفتگــو« خانــه روزنامه نــگاران شــهر 
راه انــدازی خواهــد شــد که محــل حضور 
خبرنــگاران و اصحاب رســانه اســت . این 
خانه تا اواخر بهار راه اندازی می شود و قرار 
است هیأت مدیره ای متشکل از دوستان 

باسابقه در این حوزه داشته باشد.

عملیاتی هلال احمر در قالب 580تیم 
و بــا به کارگیــری 758خــودرو، در 
پوشــش امــدادی روز قــدس شــرکت 
کردند. نیروهای شرکت کننده شامل 

امدادگر، نجاتگر و... بودند.

میــزان اهــدای خــون در اســتان تهران 
در فروردیــن امســال نســبت به مــدت 
مشابه سال گذشــته، افزایش داشته 
است. آمارها نشان می دهد در 10سال 
اخیــر، میــزان اهــدای خــون کاهــش 

داشته است. 

در 24ساعت گذشته، به دلیل ابتلا به 
کرونا جانشان را از دست دادند. پیش 
از ایــن کمتریــن میــزان مــرگ کرونــا، 
13نفــر اعلام شــده بــود که مربــوط به 
4اردیبهشــت بــود. از ابتــدای پاندمی 
تاکنون 141هزار و 72نفر جانشان را از 

دست داد ه اند.

کرونایــی،  قرمــز  وضعیــت  در 
24شهرســتان در وضعیــت نارنجــی، 
232شهرســتان در وضعیــت زرد و 
75شهرســتان در وضعیــت آبــی قــرار 

دارند.

تومــان، ســودی اســت کــه مافیــای 
غربالگری جنین بــه جیب می زنــد. در 
قانــون جدید مبتنــی بر ســامانه جامع 
الکترونیک ،پوشــش بیمه ای کامل تر 
شده و هزینه والدین کمتر شده است.

3800
نیروی

20
درصد

14
بیمار

2
شهرستان

1000
میلیارد

فطریه را چگونه پرداخت کنیم؟
سرپرست بهزیســتی اســتان تهران اقدامات این 
ســازمان برای جمــع آوری زکات، فطریه و کفاره 
سال  1401 را تشریح کرد. سمانه زمانی، سرپرست 
بهزیستی استان تهران گفت: »بهزیستی همانگونه 
که در طول سال و به ویژه مناسبت های خاص نسبت 
به واسطه گری خیر میان مردم و ارسال کمک های 
مردم بدون واسطه به نیازمندان اقدام می کند، در 
شکرانه سلامت این ماه و در عید فطر هم در راستای 
تکالیف قانونی و وظایف محوله ســازمانی، اقدام به 
جمع آوری فطریه مردم مؤمن و خداجو در ســطح 

استان تهران می کند.« 
او افزود: »بهزیستی مانند همیشــه در این زمینه 
آمادگی کامل دارد تا فطریه مردم را در کمترین زمان 
ممکن به مستمندان برســاند.« به گزارش فارس، 
سرپرست بهزیستی استان تهران، در ادامه روش  های 
جذب و جمع آوری زکات، فطریه و کفاره را تشریح 
 کرد و گفــت: »درگاه اینترنتی ســازمان به آدرس
کدهــای  و   mosharekat.behzisti.ir  
دســتوری #555* 724* و #2* 6* 7* ازجمله 
شــیوه های جذب وجوهات زکات، فطریه و کفاره 
اســت.« او با اشــاره به دیگر شــیوه های پرداخت 
الکترونیک هم افزود: »خیران همچنین می توانند 
وجوهات فطریــه خود را از طریق شــماره شــبا 
IR110100004174034541855467 یا شماره 
کارت 6367957041984720 و شــماره حساب 
4174034541855467 به حساب مشارکت های 

مردمی سازمان بهزیستی واریز کنند.«
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